
 

 

Sprint do oszczędności 
energetycznych w Cesenie – jak 

wykorzystać kampanię do 
zaangażowania obywateli w działania 

na rzecz klimatu 

 
Z naszej serii „Building on the Sprint” (Bazując na Sprincie): włoskie miasto 
Cesena wykorzystuje Sprint w celu udoskonalenia sposobu informowania o 
kwestiach klimatycznych i zaangażowania młodzieży w zieloną 
transformację.  
 



 

 

W następstwie kryzysu energetycznego wywołanego przez rosyjską inwazję na Ukrainę 
Sprint do oszczędności energetycznych w miastach wyrósł na kluczową kampanią 
mającą na celu mobilizację miast i wzmocnienie ich pozycji w staraniach na rzecz 
wdrożenia nadzwyczajnych środków oszczędzania energii. Włoskie miasto Cesena było 
aktywnym uczestnikiem Sprintu od samego początku. Nie tylko zareagowało na 
bezpośredni kryzys, ale także skorzystało z okazji, aby jeszcze ściślej współpracować z 
mieszkańcami i uczynić z nich głównych uczestników działań w zakresie klimatu i 
energii. 

Rozmawialiśmy z radną Ceseny zajmującą się sprawami środowiska, Francescą Lucchi, 
aby dowiedzieć się więcej, w jaki sposób miasto przystąpiło do kampanii „Sprint do 
oszczędności energetycznych w miastach”, i jak przyczyniła się ona do realizacji 
długoterminowego planu działań na rzecz energii i klimatu.   

 
Które z działań podjętych przez Cesenę w ramach „Sprintu 
do oszczędności energetycznych” okazały się najbardziej 
skuteczne?  
Po pierwsze, Sprint podkreślił znaczenie konieczności ograniczenia zużycia gazu przede 
wszystkim w budynkach publicznych, ale także umożliwił przeniesienie procesu 
informacyjnego na wszystkie poziomy, wliczają w to właścicieli budynków prywatnych i 
gospodarstwa domowe. Wszystko to miało na celu obniżenie rachunków (zaczęliśmy od 
przykładowego tematu), ale także poprawę jakości życia obywateli i ochronę 
środowiska.   
 



 

 

Jakie wyniki udało się osiągnąć w ramach programu 
„Sprint do oszczędności energetycznych”?  

Częściowo dzięki Sprintowi w wielu budynkach publicznych zainstalowaliśmy nowe 
rozwiązania. Mamy projekt konserwacji i renowacji, który realizujemy rok po roku, a w 
tym roku został on powtórzony. Równolegle uruchomiliśmy kampanie informacyjne. 
Wszystko to doprowadziło do zmniejszenia konsumpcji w obiektach publicznych o 28% 
w trakcie sezonu zimowego. Myślę, że jest to dla nas ważny, bardzo konkretny i 
namacalny rezultat.   

W jaki sposób zaangażowano mieszkańców w Sprint do 
oszczędności energetycznych i zachęcono ich do wzięcia 
odpowiedzialności za ten program?  
 
Zaczęliśmy od szkół. Uważamy, że szkoły są ważnym ośrodkiem informacyjnym i udało 
nam się zachęcić do udziału kilka szkół w mieście oraz wielu uczniów. Jednocześnie 
przeprowadziliśmy wszechstronne kampanie informacyjne również w celu 
przekazywania wszystkim wiedzy i umiejętności w zakresie prawidłowego korzystania z 
energii. „Sportello per l'energia” (okienko energetyczne), utworzone przez Energie per la 
Città ma właśnie przyczynić się do tworzenia umiejętności w dziedzinie zrównoważonej 
energii.   
 

Jaka była ogólna reakcja na Sprint ze strony obywateli, a w 
szczególności młodzieży i uczniów?  
 
Spotkaliśmy się z pozytywną reakcją i aktywnym zaangażowaniem, zwłaszcza w 
szkołach i wśród uczniów, którzy tworzyli filmy, plakaty, zdjęcia na temat zmian 
klimatycznych i świadomego korzystania z energii. Uważam, że jest to ważny aspekt i że 
zaangażowanie młodych ludzi jest kluczowe dla stworzenia pozytywnego przepływu 
informacji w mieście, a także dla przekazania odpowiedniej wiedzy przyszłym 
obywatelom.   
 



 

 

Czy mogłaby pani podać konkretne przykłady 
przedsięwzięć organizowanych w szkołach w ramach 
Sprintu, które pani zdaniem są warte podkreślenia?  
 
Przeprowadziliśmy warsztaty z uczniami, ale także, a raczej przede wszystkim, z 
nauczycielami. Uważam, że dzięki szkoleniu i podnoszeniu świadomości wśród osób, 
które zajmują się edukacją i wśród nauczycieli w mieście, możemy zapewnić kampanii 
ciągłość. To znak ciągłości i kontynuacji przedsięwzięć. Jednocześnie podejmowaliśmy 
różne działania, w tym działania praktyczne, aby dać dzieciom możliwość 
eksperymentowania i myślenia. Zaczęliśmy od prostych laboratoriów, na przykład 
polegających na budowaniu domów z papieru, aby dać im możliwość zastanowienia się 
nad kwestiami energii i jej wykorzystywania w domach prywatnych.   

 

Jakich rad udzieliłaby pani innym miastom, jeżeli chodzi o 
najlepsze sposoby podnoszenia świadomości / 
angażowania obywateli w oszczędzanie energii?  
 
Uważam, że miasta mają kluczową rolę do odegrania. Sieci miast powstają w celu 
tworzenia zbiorowej świadomości, a miasta zawsze są w stanie zakasać rękawy i podjąć 
działanie jako pierwsze, a następnie spróbować angażować władze lokalne na innych 
szczeblach, a także władze na innych poziomach. Pozioma komunikacja jest z pewnością 
kluczowym aspektem, podobnie jak wszystko, co dotyczy zaangażowania obywateli, od 
wykorzystania elementów gry po nagabywanie – delikatne szturchnięcia, które 
stymulują ludzi do mniejszej konsumpcji i angażowania się w aktywne działania. Należy 



 

 

tu również wspomnieć wpływ ekonomiczny, jaki mają polityki zrównoważonego 
rozwoju, które odnoszą się nie tylko do wpływu na środowisko, ale mogą również 
przyczynić się do poprawy jakości życia. Myślę, że jest to kolejny ważny czynnik 
przyciągający uwagę.   
 

Czego nauczyli się państwo podczas „Sprintu do 
oszczędności energetycznych”?  
 
Z pewnością był to moment zbiorowej refleksji, który zmusił nas do zrozumienia, jak 
ważne jest dążenie do zmniejszenia zużycia energii. Uważam, że każde miasto musi 
ustanowić dalekosiężny cel polegający na dążeniu do samowystarczalności. Powinien on 
być także wspierany w ramach polityki krajowej i europejskiej wysokiego szczebla. 
Myślę, że Sprint był dobrą okazją do wkroczenia na tę drogę i zastanowienia się, na ile 
właściwe i konieczne jest podążanie w tym kierunku.   
 

Jakie działania w ramach programu Sprint planują państwo 
zastosować w związku z kolejną zimą? Co chciałaby pani 
uwzględnić w długoterminowej strategii przeciwdziałania 
zmianom klimatu?  
 
Następnej zimy będziemy nadal intensywnie pracować nad zmianą zachowań, 
zaczynając od budynków użyteczności publicznej. Być może ten rok był pierwszym, w 
którym naprawdę zajęliśmy się kwestią zachowań – wyznaczeniem sobie wskazówek 
dotyczących utrzymania systemów, regulowania temperatury itp. Będziemy utrzymywać 
to podejście, ponieważ jest to jedyny środek, który wraz z modernizacją systemów 
faktycznie prowadzi do lepszej konsumpcji. Uważam, że powinny to być elementy naszej 
aktywnej polityki 360°, która jasno pokazuje, że działania podejmowane w sektorze 
publicznym mogą być równie skuteczne w sektorze prywatnym, a także w firmach.   
 

W jaki sposób działania w szkołach podczas Sprintu łączą 
się z szerszą strategią zaangażowania obywateli w kwestie 
klimatyczne?  
 



 

 

Od pewnego czasu nasze miasto należy do Porozumienia Burmistrzów. Opracowaliśmy 
plan SECAP i mamy ambitny cel zmniejszenia zużycia o 30% w ciągu kilku kolejnych lat. 
Uważam, że jest to kolejny fundamentalny element przyczyniający się do osiągania 
długoterminowych celów, a działania powinniśmy rozpoczynać od zaangażowania 
młodzieży, dzieci, szkół ... i nie możemy zapominać, że w ten sposób angażujemy coraz 
więcej rodzin. Kamyk po kamyku, to zawsze my, obywatele, poruszając się, produkując 
energię, mieszkając w domach, pracując itp., wytwarzamy znaczną ilość CO2 w mieście. 
Krok po kroku musimy osiągnąć ambitne cele, które doprowadzą nas do powstania 
zrównoważonego społeczeństwa jako całości.   
  



 

 

 
 

 
 
Bazując na Sprincie: Europa przetrwała ostatnią zimę, ale kryzys energetyczny nadal trwa. 
Jednocześnie nasilające się zagrożenia związane z kryzysem klimatycznym, takie jak fale 
upałów, susze i powodzie wywierają coraz większą presję na samorządy lokalne na całym 
kontynencie. Sprint do oszczędności energetycznych w miastach zorganizowany poprzedniej 
zimy wykazał nierozerwalny związek między oboma kryzysami i konieczność walki z nimi za 
pomocą wspólnych rozwiązań. Miasta, które stoją na czele tych wyzwań, stały się pionierami 
w przyjmowaniu takich rozwiązań. Zachęcamy do czerpania inspiracji z pozytywnych 
przykładów powstałych w ramach Sprintu, aby oszczędzać energię w swoim mieście, 
przygotować się na nadchodzącą zimę i przyspieszyć postęp w kierunku neutralności 
klimatycznej. 
 


